

研究论文

氧氟沙星的核磁共振波谱性质研究

齐剑¹, 高秀香¹, 赵梅仙², 向俊峰³, 林崇熙¹, 徐怡庄¹, 吴瑾光¹

1. 北京大学化学与分子工程学院, 北京 100871;
2. 北京化工大学理学院应用化学系, 北京100029;
3. 中国科学院化学研究所, 北京 100080

收稿日期 2006-7-24 修回日期 网络版发布日期 2007-4-20 接受日期

摘要 结合¹H, ¹³C NMR, DEPT, COSY, HSQC, HMBC谱和碳氟偶合裂分行为, 对酸性及碱性溶液中氧氟沙星(Ofloxacin, OFL)的¹H和¹³C谱分别进行归属, 研究了哌嗪环亚甲基构成的AA'BB'复杂自旋体系中各H的化学位移. 发现哌嗪环上的甲基处于直立键; 5H在酸性溶液中化学位移移向低场, 这可能与形成C—H...O弱氢键有关; 在碱性溶液中, OFL的羧基变为羧酸根, 造成羧基和羰基周围碳原子上 π 电子重新分布, 导致相应C的化学位移和碳氟偶合常数发生明显变化.

关键词 [喹诺酮](#) [氧氟沙星](#) [核磁共振](#) [哌嗪环](#)

分类号 [0641](#) [0657.61](#)

Studies on NMR Behavior of Ofloxacin in Different pH Environment

QI Jian¹, GAO Xiu-Xiang¹, ZHAO Mei-Xian², XIANG Jun-Feng³, LIN Chong-Xi^{1*}, XU Yi-Zhuang^{1*}, WU Jin-Guang¹

1. College of Chemical and Molecular Engineering, Peking University, Beijing 100871, China;
2. Applied Chemistry Department, School of Science, Beijing University of Chemical Technology, Beijing 100029, China;
3. Institute of Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100080, China

Abstract Systematic NMR spectroscopic investigation on ofloxacin in both acidic and alkaline solutions was carried out *via* ¹H, ¹³C NMR, DEPT, COSY, HSQC spectra together with HMBC techniques. Complete assignment on ¹H and ¹³C NMR of ofloxacin was obtained in different pH environments where the coupling constant between ¹³C and ¹⁹F was found to be very helpful for the assignment of aromatic ¹³C NMR signals. Additionally, the chemical shifts of ¹H from the complex spin systems such as AA'BB' were obtained using HSQC technique. Comparisons were made among the NMR spectra in acidic solution and those in alkaline solution, which demonstrate that: (1) deprivation of H⁺ from COOH in alkaline solution destroys the hydrogen bond between COOH and carbonyl group in ofloxacin. This brings about the redistribution of π electrons around the carboxyl and carbonyl groups so that significant variations of ¹³C NMR chemical shift and coupling constant J_{FC} are observed. (2) In the alkaline solution, the removal of proton from N4 in piperazine ring induces considerable variation of chemical shift of methylene groups and causes remarkable changes of dynamic behavior of the piperazine ring.

Key words [Quinolone](#) [Ofloxacin](#) [NMR](#) [Piperazine ring](#)

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(402KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“喹诺酮”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [齐剑](#)
- [高秀香](#)
- [赵梅仙](#)
- [向俊峰](#)
- [林崇熙](#)
- [徐怡庄](#)
- [吴瑾光](#)

DOI:

通讯作者 林崇熙 sslin@pku.edu.cn